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Referat fra Samvirkets kvartalsmøde d. 28. marts 
2023 

 

Velkomst 

Dirigent Louise Viftrup bød velkommen og deltagerne præsenterede sig for de resterende fremmødte. 43 deltagere 

til stede i Samlingshuset ved mødets start, og over 50 deltagere da der var flest til stede. 

 

Politiets Tryghedsbarometer 

Klaus Møller, Østjyllands Politi beretter at det er blevet roligere i området til trods for nogle knivstikkerier. 
Der er mere ro på den konflikt, der har været. Politiet ser ind i og håber på et roligt forår. Der er fortsat et 
problem med affyring af fyrværkeri, særligt omkring Bazaren. Man forsøger at finde ud hvor de får det fra. 
Dertil er man udfordret med folk der sælger hash. Det er utryghedsskabende. De er ofte flabede og 
aggressive overfor beboerne og det skaber problemer. Politiet appellerer til dem om at søge hjælp da de 
ofte har andre udfordringer. Politiet opfordrer også til at hvis man ser scootere der står i kælderrum eller 
andet at man kontakter politiet som tjekker om de er stjålet, og dermed tager dem væk. Det er et forsøg på 
at få dem ud af drift og skabe ro. Dolol og Tramadol er et stigende problem i området. Finder det hos 
mange unge mennesker. En ung person faldt om med hjertestop. De unge har ikke respekt for det, men det 
er stærkt vanedannende og billigt at skaffe. Det bliver importeret og solgt illegalt. Det er forbudt at have det, 
medmindre man har recept på det. Politiet opfordrer til at alle taler om hvor farligt det er. Det er desværre 
trenden i samfundet. Der bliver spurgt hvordan man kan stoppe det. Klaus opfordrer til at forældrene taler 
med deres børn om hvor farligt det er. 
Ang færdsel, så er der stadig indsatser i området. Mange mister kørekort og nogle mister bilen. Politiet er 
vedholdende. Opfordrer deltagerne til at fortælle ude i området at indsatsen fortsætter. 
 

Tema: Børn & unge og misbrug 

Oplæg fra Mohammed og Khaled i Klubberne: 

Klubberne ved Mohammed og Khaled fortæller at de er flyttet midlertidigt til Tousgården. Det der generelt 
arbejdes med, er relations arbejde. Der er mange fornuftige unge der tager skolen seriøst og arbejder, men 
der er en lille gruppe der har problemer med misbrug. Relationer er det vigtigste redskab i Klubberne hvor 
de fortæller om hvad der sker med kroppen, m.m. Nogle kan ikke komme ud af det igen. Lattergas er også 
et problem, med flasker der flyder oppe ved Toveshøj. Der er taget kontakt til politi og kommune. Mange 
forældre er bekymrede. Det er fra 14 år og opefter at det er et problem. Måske 10% af de unge. Hash er 
mest udbredt blandt unge over 16 år. 
Samtaleemnerne blandt nogle af de unge er salg af stoffer og medicin. Også misbrug i forhold til seksuel 
aktivitet.  
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Hash har i lang tid ikke været et problem men det er nu kommet tilbage og klubberne har foretaget 
underretninger. Det der har fyldt mest, er pufbars. Klubberne har skærpet underretningspligt. Klaus roser 
deres indsats, særligt deres relations arbejde. Klaus efterlyser at der er andre unge der opdrager de unge 
og siger fra. Oplever at forældrene ikke ved hvor farligt medicinen er og at mange tror det er det samme 
som Panodil. Jan Andersen foreslår at unge der har været i alvorlig klemme, men er kommet ud af det igen 
formidler direkte til andre unge. Det virker mere effektivt. På gymnasieniveau regner man med at 50% tager 
medicin. Forældre har en stor opgave. 
Efter at Kontaktstedet er lukket kommer 18plus derfra og vil hænge ud i Klubberne.  
 

Oplæg fra Christian Bang, ungekontakten Aarhus Kommune, rusmiddelbehandler og Camilla Kongsted, 

rusmiddelbehandler og psykolog: 

(SE POWERPOINT) 
Christian forklarer hvad Tramadol er lavet af og hvordan det virker på kroppen. Det er morfinlignende. 
Skaber afhængighed og kan give krampe og hjerteblok med døden til følge. Nogle af præparaterne er 
stærkere end heroin.  Christian fortæller hvilke typer unge der særligt tager medicin – stress, angst, 
selvskade, appellerer til mainstream unge, unge med adfærd der er konfliktfyldt. Han kommer ind på 
hvorfor de tager det (SE LISTE), og kommer ind på opmærksomhedspunkter for forældre. Hvordan 
forebygger man? Informere og opkvalificere forældrene; spørge de unge direkte til deres kendskab til 
Tramadol; Vær nysgerrig på deres liv og kammerater; Undersøg viden sammen med de unge; Kontakt et 
rusmiddelcenter. VISER FILMEN: Afhængighedsfælden om kendetegn ved afhængighed.  
 
 
UNGEKONTAKTEN: Skanderborgvej 156, Viby J, 89405200 (rådgivning og behandling af unge under 18 
år). Åbent og anonymt tilbud, forældrekursus og sparring. 
 
Hjemmesider: snakomhash.dk; netstof.dk; altomstoffer.dk; teenageforældre.dk. 
 
Der er behandlingsgaranti indenfor 14 dage, og ingen venteliste. Et typisk forløb varer et halvt eller til de 
fylder 18. Der bliver spurgt hvad de gør rent konkret? Hvordan man arbejder med fællesskab/venner 
omkring stoffer. Det er vigtigt også at arbejde med deres omverden da man ikke kan pakke de unge ind. 
Derudover arbejdes med den unges motivation, da misbruget for nogle er en del af deres identitet. 
 

Oplæg fra KRIM, Socialforvaltning og Østjyllands Politi: 

Socialrådgiver som arbejder med mennesker længst væk fra arbejdsmarkedet, og Nanna som er pædagog 

og arbejder ved Østjyllands Politi med 18plus indsatser. 

 
Fortæller om ny indsats, KRIM, der har kørt i 2 år. Det handler om bekymringssamtaler med unge som 
befinder sig i randgruppen i det kriminelle miljø. Unge over 18 der pludselig laver / lever af kriminalitet. 
Unge der lever et dobbeltliv. Det er forebyggende i det de håber at gribe dem inden de når for langt ind i 
miljøet. Indsatsen har ledt til forældresamtaler, hvor forældrene inddrages i sagen. Forældrene kan bruge 
hinanden som netværk og kan have en positiv indvirkning på adfærd, og giver forældre konkrete 
handlemuligheder. Forældreansvar fortsætter efter det 18. år. 
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En del af indsatsen er åbne dialogmøder som er for alle forældre, og som laves i samarbejde med 
boligsociale indsatser og gadeplan, derudover køres der nogle udvalgte forløb hvor politiet er med. Der er 
god feedback fra forældre. Mange føler sig magtesløse når børnene er blevet 18 år. 
 
Der er planer om et forældremøde i Gellerup. Dato bliver udmeldt i foråret. 
 

Oplæg fra Afif og Rami, ACFC: 

Der er pt 285 aktive medlemmer i foreningen, i ungdoms- og seniorafdelingen. Fodbold er en 
velorganiseret fritidsaktivitet som er åbent når de andre indsatser og tilbud har lukket. ACFC forsøger at 
være meget tilgængelige for forældre. Når de unge bliver 15 år, forsvinder de ofte fra klubben, og hvad så?  
ACFC opfordrer forældre til at stå på sidelinjen og støtte op. Det betyder meget. Klubhuset i 
Bevægelseshuset bliver brugt meget og der er plads til samtaler. Et nyt aktivitetssted er åbnet i den gamle 
klatreklub. Der er åbent efter kl. 18 for at skabe tryghed. Forældre/voksne er til stede og skaber aktiviteter. 
ACFC opfordrer flere til at komme forbi og sige hej og lave aktiviteter. Der er tæt samarbejde med 
Klubberne. Vigtig at støtte op lokalt så klubben kan klare sig, også økonomisk, så arbejdet kan fortsætte. 
God måde at lære andre lokale unge og voksne at kende. De laver også andre aktiviteter så som 
idrætsstævner, kanoture, lejrdage og grillaftener. Alle er velkommen og lærer hinanden at kende. Inviterer 
folk fra andre områder til Gellerup så de kan opleve andet end de dårlige historier der florerer. Arbejder for 
at få flere piger ind og samarbejder med andre foreninger. Pt. 85 piger. De unge har en anden adfærd når 
de er til fodbold derfor opleves problemerne ikke på banen. Unge kriminelle er også velkommen til at spille i 
klubben for at trække dem væk fra de kriminelle miljøer. Det er vigtigt at have stærke fællesskaber man kan 
komme i. 
 

Samvirkets OBS 

A Enggaard og Aarhus kommune orienterer om udviklingen af området: 

Henning Winther giver en opdatering på A. Enggaards arbejde i området: 

- Enggaards investeringer er nu af samme størrelse som de investeringer BB og AAK har lavet i 
området.  

- City Vest: Blev erhvervet i februar. Vil gerne sikre både handel og boliger i området. Dialog med 
AAK vil tage tre år, da der skal ændres ramme og lokalplan. Intentionen er boliger til både unge og 
seniorer. Samarbejder med PKA. Men hvilke typer boliger vides ikke endnu. 

- Byliv/street food: Arbejder med analyse af Karen Blixens Boulevard, 6 etager og levende bystrøg, 
kigger på hvilke lokaler og typer af butikker. Fokus på bredt udvalg af mad. Derfor også forsøg med 
Street Food allerede nu og samtidig understøtter man lokal iværksætteri i samarbejde med Square 
One. Unge fra området er med i design og byggefase. Uofficiel åbning omkring Eid. Officiel åbning 
24. april. 

 

Sara Kruse Allermann, Borgmesterens afdeling:  

- Trekanten: (det gamle kollegie) har haft spadestik med borgmesteren 22/3. Der kommer 75 
rækkehuse tegnet af Arkitema. Færdige i december 2024.   

- Lokal plan for Trille Lucassens Gade er godkendt. 119 etageboliger og 44 rækkehuse. Dato for 
byggeri uvist.  

- Stensagerskolen åbner sommer 2023.  
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- Genhusning: alle 7 blokke har modtaget opsigelser per 1. maj. Genhusningerne er i gang.  
- Ingen dato for beslutning om letbanen.  

 

Eventuelt og åben mikrofon 

31. marts: Gellerup museum holder 13-års fødselsdag. Lagkage kl. 14. 

29. april: Brabrand Boligforenings 75-års jubilæum. Fælles fejring for alle 29 afdelinger, kl. 13-17 i Laden 
Beboerhus. Nyt materiale om boligforeningens historie udkommer. Der er udstillinger i Gellerupbadet og i 
City Vest, biblioteket har åbent. Dem der gerne vil lave noget har mulighed for det. 

16. september er der Løb Mellem Husene hvor lokale foreninger har mulighed for at bidrage med boder og 
aktiviteter. 

 

 


